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verschillende media een oproep 
gedaan aan de leden om namen 
van nieuwe bestuursleden aan te 
dragen of zelf die rol in te gaan 
vullen. Binnen het bestuur zul-
len we bespreken hoe met deze 
oproep om te gaan. Maar de oproep blijft 
onverminderd van kracht. 

Dan is er nog de veranderende wetgeving. 
Na de Flora- en faunawet hebben we nu de 
Wet natuurbescherming en er zal volgend 
jaar mogelijk e.e.a. weer gedeeltelijk veran-
deren door de Omgevingswet. De vereniging 
moet daarbij steeds weer haar positie be-
palen, bijvoorbeeld als het gaat om milieu-
klachten; er wordt hard aan gewerkt om 
op de nieuwe wetgeving te anticiperen.

Verder is de HVB bezig om voor onze 
Vogelopvang structurele ondersteuning 
te verkrijgen vanuit de Provincie Zuid-
Holland. De provincie is volgens de hui-
dige wet- en regelgeving verantwoordelijk 
voor de inheemse in het wild levende die-
ren. 

Ook is in de afgelopen alv een verhoging 
van de contributie – van € 15 naar € 17,50 
per jaar – vastgesteld. In de laatste acht jaar 
is het contributiebedrag niet verhoogd, 
maar de gestegen kosten en inflatie maken 
deze bescheiden verhoging onvermijdelijk. 
De notulen van de laatste algemene leden-
vergadering zijn inmiddels te vinden op 
de HVB-website. Na de pauze werd door 
medewerkers van de vogelopvang een pre-
sentatie gegeven over hun werkzaamheden 
waarbij ook meer onbekende en nieuwe 
aspecten werden belicht. De projectleider 
‘Ruimte voor ijsvogels’ presenteerde de 
stand van zaken rond de bouw van ijsvo-
gelbroedwanden. Twee zijn in de afgelo-

Voor het eerst sinds coronatijd had de 
HVB op 4 april jl. gelukkig weer een ‘nor-
male’ algemene ledenvergadering. Er 
waren al wel twee andere bijeenkomsten 
voor de leden geweest, maar voorzichtig-
heid bleef geboden. Na een bestuursverga-
dering bleken vrijwel alle aanwezigen be-
smet en zoiets wilden we natuurlijk bij een 
veel grotere groep vermijden. 
Helaas kon ik zelf deze alv niet bijwonen  – 
wegens ziekte waren mijn verhinderdagen 
niet bekend – maar de secretaris heeft de 
voorzittersrol uitstekend kunnen invullen.

Een belangrijke kwestie blijft de opvol-
ging en bij voorkeur verjonging van het 
bestuur. Het huidige HVB-bestuur kent 
inderdaad een aantal grijze kuiven. Wat 
mijzelf betreft is het intussen al 75 jaar 
geleden dat ik werd geboren. Dat was nog 
in het ‘oude’ Bronovo-ziekenhuis en – net 
als u – word ik iedere dag een dagje ouder 
… Knelpunt is echter dat er een chronisch 
tekort aan vrijwilligers is. Je hoort het van 
andere verenigingen om je heen. Ook voor 
de HVB is het een flinke uitdaging nieuwe 
bestuursleden te vinden. 

Er is tijdens de ledenvergadering de sug-
gestie gedaan om de BAC ofwel de Beleids-
adviescommissie uit te breiden c.q. nieuw 
leven in te blazen. Ik vind dat eigenlijk niet 
nodig omdat zowel HVB-leden als buiten-
staanders advies kunnen inbrengen bij het 
bestuur, waarbij voorstellen altijd serieus 
worden overwogen. Ook kwam een van de 
ereleden met de suggestie om het huidige 
bestuur nog een jaar de tijd te geven om op-
volgers voor een aantal bestuursfuncties te 
zoeken. Daarin ligt de suggestie besloten 
dat de huidige bestuursleden gehecht zijn 
aan het pluche. Dat is echter niet het geval. 
Al een aantal keren is de laatste jaren via 



4

pen winter afgebouwd. Het bestuur is van 
plan dit type presentaties ook in een wat 
groter verband te organiseren.

Dan zijn er de gebruikelijke andere acti-
viteiten. Zo bezochten op zondag 2 april 
zo’n 150 personen de open dag bij de vo-
gelopvang; aan de enthousiaste reacties te 
horen was het opnieuw een groot succes. 
Daarbij was er ook veel belangstelling van 
kinderen. Helaas waren ze nog iets te jong 
voor een bestuursfunctie. 

Last but not least: op 20 februari 2023 was 
er het kennismakingsbezoek van de be-
schermheer van de vogelopvang De Wulp:  
Jan van Zanen, burgemeester van Den 

Haag. Deze ontvangst was een groot suc-
ces. Aan sluitend bezocht hij de Dr. Abra-
ham Schierbeektuin, ons oudste vogelrus-
tgebied. Een verslag met foto’s van beide 
bezoeken vindt u in deze Wulp.

Het bovenstaande was slechts een greep 
uit de vele activiteiten van de HVB. Elders 
in deze uitgave kunt u weer uitgebreid 
lezen over andere zaken.

Kortom, de Haagse Vogelbescherming 
blijft op alle terreinen actief!

Hans Elders
voorzitter 

Gouden Wulp 
voor Muriel Kommer 
Jarenlang heeft Muriel zich enorm ingespan-
nen voor de Haagse Vogelbescherming. 
Geen moeite is haar teveel. De meesten 
van ons zullen haar kennen als de coör-
dinator van de CEL-excursies. Uit handen 
van bestuurslid Frits IJzendoorn ontving ze 
de Gouden Wulp. Met een lang en harte-
lijk applaus lieten de leden hun waarde-
ring blijken. 

Martin van de Reep erelid 
Haagse Vogelbescherming 
Een complete verrassing was het voor 
Martin van de Reep. Met een smoesje was 
hij op 4 april naar de Algemene Leden-
vergadering gelokt. Een luid applaus 
klonk toen het bestuur de aanwezige 
leden voorstelde om Martin van de Reep 
te benoemen tot erelid van onze vereni-
ging. Uit handen van Jeroen Melcherts 
kreeg hij de oorkonde uitgereikt. 
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‘Eerst, als klein jongetje dus, was ik vooral 
bezig met vissen. Totdat ik die zwem-
mende en vliegende vogels op en rond 
het water steeds interessanter ging vin-
den. Toen ik thuis het boek ‘Zien is kennen’ 
van die ouwe van me zag liggen, werd ik 
echt enthousiast. Al bladerend zag ik de 

boomklever. Die moest ik in het echt zien! 
Daarvoor moest ik dus lid worden van de 
Haagse Vogelbescherming’. 
Rond 1980 waren de drie vogelvrienden – 
Henk de Groot, Marcel van Nes en (toen 
nog) ‘Eddie’ Opperman – trouwe deelne-
mers van alle jeugdexcursies én van die 

Eduard Opperman 40 jaar excursieleider

Van het Schevenings Havenhoofd 
tot Antarctica
WIM KOOIJ

Tegenwoordig woont hij in Woerden en is de Haagse Vogelbescherming wat verder 
weg. Maar we zien Ed(uard) nog regelmatig in het Haagse, zoals bij de vogelgelui-
dencursussen die hij al tientallen jaren verzorgt, maar waar jammer genoeg tijdens de 
coronacrisis de klad in is gekomen. En … bij de laatste algemene ledenvergadering! 
Voorafgaand daaraan lopen Ed en ik een rondje door en langs de volkstuinen aan de 
rand van de Veenzijdse Polder. Als geboren excursieleider is Eduard mogelijk de mak-
kelijkste prater van onze vereniging. Hierbij laat ik Ed zelf aan het woord en stelde 
slechts af en toe een richtinggevende vraag. 
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voor volwassenen. ’We gingen gewoon al-
tijd. Of een weekend helpen met nestkas-
ten controleren en repareren of in een van 
de vogelreservaten werken. Sowieso wilden 
we voor geen goud de nachtegalenexcursie 
in mei missen. Vroeger begon die al om 4 
uur en dat is zoals het hoort …’

‘Met de boomklever kwam het al heel snel 
goed. Tijdens mijn eerste excursie naar 
Clingendael was het gelijk raak.’ We vra-
gen of het Eduards favoriete vogel is. ‘Nou, 
die heb ik niet echt maar voor mij is ie toch 
wel bijzonder. Een klein half jaar geleden 
ben ik nog een dagje naar het Tönsheider 
Wald in Duitsland gegaan om daar de 
Canadese boomklever te spotten. Een grote 
zeldzaamheid in Europa want, net als onze 
inheemse boomklever, is het een soort die 
het hele jaar in hetzelfde territorium ver-
blijft. Altijd weer mooi om zo’n beestje dat 
nieuw voor je is te zien, ook al lijkt hij erg 
op onze eigen boomklever. En een gevoel 

dat je ter plekke met een heleboel ande-
ren deelt, gaaf is dat. Steeds kom je weer 
andere vogelgekken tegen die het ervoor 
over hebben om daarvoor een lange reis te 
maken. Dat schept een enorme band.’ 

Ed heeft het over twitchers, de soortenja-
gers die zich vooral bij de Dutch birding as-
sociation aansluiten. ‘Dat is een heel ander 
soort gasten dan de meeste leden van de 
HVB. Ze zijn veel minder met bescher-
men en zo bezig. Maar er zijn ook heel 
wat vogelenthousiasten die zich bij allebei 
harstikke thuis voelen. Types zoals ik dus.’   

Een bijzondere fascinatie kreeg Ed al snel 
voor het machtige fenomeen trekvogels. 
De kiem daarvoor is gelegd bij de herfst-
trekonderzoeken die de Jeugdcommissie 
van de HVB jaren lang organiseerde op 
de eerste dagen van de herfstvakantie. 
‘Wat was dat fantastisch! Een paar uur in 
Meijendel tellen en dat dagen achtereen, 
zowel bij zonsopgang als bij zonsonder-
gang. Ik kon er geen genoeg van krijgen. 
Op het Scheveningse havenhoofd en De 
Vulkaan was ik ook dagen achter elkaar te 
vinden, weer of geen weer’. 

Ed ging bij de politie werken. Als ordehand-
haver. Hij schoof op richting zijn hobby 
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toen hij overgestapte naar de Landelijke 
Inspectiedienst Dierenbescherming. Ed 
viel op als uitstekende verteller en werd 
professioneel reisleider voor onder an-
dere Inezia Tours. ‘Eerst ben ik met die 
internationale reizen naar veel verre lan-
den geweest, variërend van Ecuador tot 
Antarctica en Nieuw Guinea. Nu beperk ik 
me tot een vast aantal landen en iets min-
der ver weg. Ik ga erg graag naar Finland, 
morgen weer, voor de tweede keer dit jaar. 
Ik regel alles zelf. Gelukkig krijg ik de vrije 
hand om alles zelf te regelen bij Inezia. 
Soms heb ik een extra chauffeur nodig. 
Mijn netwerk is groot, ik kan altijd vrij ge-
makkelijk iemand vinden. Afgelopen keer 
was dat mijn oude school- en vogelvriend 
Henk, die na school net als ik voor de poli-
tie is gaan werken’.  

Is het wel eens vermoeiend om jaar in jaar 
uit en vaak dagenlang mensen op sleep-
touw te nemen? ‘Eh nee, ja, weet je, ik vind 
het juist leuk om mijn vogelervaringen 
met anderen te delen. Jong of oud, mensen 
zijn bijna altijd enthousiast en dat maakt 
mij nog enthousiaster. Er zijn er heel wat, 
ook van de HVB hoor, die elk jaar wel een 
keertje mee gaan. Nee, ik hoef geen re-
clame te maken. Ik ben eigenlijk altijd ver 
vooruit volgeboekt.’’  

We turen nog even over de Veenzijdse Pol-
der, direct gelegen naast De Stal van tuin-
vereniging Eigen Arbeid, waar even later 
de ledenvergadering van de Haagse Vo gel-
bescherming begint. In mijn mijmering 
over het mooie weidse uitzicht gaat Ed 
niet mee. Stellig: ‘Laten we hier niet sen-
timenteel over doen. Dit kunnen ze net zo 
goed gewoon volbouwen,’ zegt hij een tikje 
provocerend. Dat de grutto hier niet meer 
komt, verbaast me niks. Het is geen pol-

der zoals Arkenheem waar zorgvuldig met 
de waterstand wordt omgegaan. Daar zijn 
wel genoeg grutto’s en tureluurs. De wijze 
van beheer van dit grasland heeft helaas 
maar weinig met natuurbeheer te maken. 
De Haagse Vogelbescherming moet zich 
inzetten voor kwaliteit in plaats van kwan-
titeit. En peilbakens neerzetten. Dat zie ik 
gelukkig steeds vaker gebeuren. Kijk, zo’n 
project als de bouw van ijsvogelbroedwan-
den, dat vind ik nou echt mooi! Geef daar 
zo veel mogelijk bekendheid aan, je doet 
dan iets voor Hagenaars. Je haalt natuur 
de stad in. Stel ook één van vogelrustge-
bieden open voor alle Haagse inwoners. 
En maak in één vogelrustgebied een goede 
gecamoufleerde foto-hut van waaruit 
Haagse vogelfotografen tegen een beschei-
den vergoeding kunnen werken. Dan bied 
je mogelijkheden voor je leden en kan de 
HVB er nog een klein bedrag aan verdie-
nen voor de vereniging. Je kunt het slim 
regelen met sleutelkastje met code die je 
kunt aanvragen’. Hoe dat dan te hand-
haven?’ De beroepshandhaver antwoordt 
nuchter en tevens stellig: ‘ach, er zal vast 
wel eens iets mis gaan. Maar ik denk lie-
ver in kansen in plaats van mogelijke pro-
blemen. Bovendien, het zijn natuurlijk wel 
échte natuurliefhebbers.’
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In 2022 zijn in het Haagse Bos, voor zover 
mij bekend, geen jonge bosuilen geboren. 
Of  dit een minder goed muizenjaar was, 
of dat pa en ma bosuil graag even een jaar-
tje rust hadden is mij niet bekend. Ook in 
Clingendael-Oosterbeek, niet ver van het 
Haagse Bos – voor de bosuilen waarschijn-
lijk één gebied – bleef het de laatste jaren 
stil wat bosuilen betreft. In een oud bosui-
lennest trof ik er nog wel een verdwaalde 
kerkuil, maar die was gewoon even op be-
zoek. Zo bracht deze kerkuil ook af en toe 
een bliksembezoek aan een balkon in het 
Benoordenhout. De foto’s op Facebook 
kent u misschien. 

In februari 2023 tuurde ik in Clingendael-
Oosterbeek met mijn verrekijker naar 
een willekeurige boomholte in en zag ik 
tot mijn verbazing een volwassen bosuil 
zitten. Wat leuk! De bosuil is dus nooit 
weggeweest uit Oosterbeek, maar alleen 
verhuisd! Helaas liet hij de mooie nest-
kasten van de HVB links liggen. Een week 
later keek ik door de lens van mijn camera 
dezelfde boomholte in en zag toen tot 
mijn grote blijdschap minstens twee tak-
kelingen! Een van hen ging nieuwsgierig 
rechtop staan om naar buiten te kunnen 
kijken. Gelukkig had ik mijn camera bij 
me, zie foto 1. 

Takkelingen in Clingendael-Oosterbeek
TEKST EN FOTO'S: PETER UBACHS

In 2021 hebben velen van ons kunnen genieten van de vijf jonge bosuilen – takkelingen – 
in het Haagse Bos. Het werd zelfs zo druk dat de boswachter bordjes moest plaatsen 
zodat mensen op de paden zouden blijven en hun hond in de gaten moesten houden. Dat 
bleek niet voor niks, want in die broedperiode is een takkeling door de dierenambulance 
enkele dagen verzorgd en later weer bij zijn broertjes/zusjes teruggeplaatst. De foto van 
drie jonge takkelingen in een hulststruik staat nog steeds op mijn verjaardagskalender. 
Een zeer hoog schattigheidsgehalte. 

Kort daarna nam ik contact op met Martin 
v.d. Reep met de vraag of hij de jonge bos-
uilen wilde ringen. Dat was geen pro-
bleem! Rogier Mos moest voor zijn exa-
men toevallig ook nog bosuilen ringen, 
dus dat kwam mooi uit. Een paar dagen 
later gingen we samen en vol verwachting 
op pad. Aangekomen bij het vermeende 
nest bleken de vogels letterlijk gevlogen! 

Foto 1. De ontdekking
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Balen dus! Ook waren er opvallend weinig 
uilenballen in de boomholte terug te vin-
den. Rogier heeft de holte schoongemaakt 
voor volgend jaar en toen was de missie –
helaas – snel voorbij.  

Na navraag te hebben gedaan bij de dieren-
ambulance of er takkelingen waren bin-
nen gebracht bleven mijn vriendin en ik 
nog even in het bos rondhangen. Even ver-
derop bespeurden wij activiteit! Ma bosuil 
zat klaar in de boomholte van een andere 
boom en tuurde vrij gespannen en nerveus 
naar buiten. Kort daarop zagen we een tak-
keling in de nabijheid van het nest! Hij of 
zij poseerde mooi op een tak waarna hij/zij 
een stukje wegvloog, een paar bomen ver-
der. Zie foto 2. ‘Die gaat het wel redden’ zei 
Martin toen ik hem het filmpje stuurde. 
Een hele geruststelling!

Ik was erg blij dat ik de takkelingen had 
ontdekt. Onverwachte waarnemingen zijn 

toch het leukst. Ergens was ik wel blij dat 
er geen leger fotografen rondliep en nie-
mand een melding op waarneming.nl had 
gedaan. Ik hoop de bosuilen nog te zien in 
Clingendael-Oosterbeek. Echter leken ze 
begin april naar een ander gebied te zijn 
vertrokken, want ze zijn nu spoorloos. 
Maar gelukkig: we hebben de foto’s nog! 
Op foto 3 zie je ze gezellig samen.

Foto 2. Niet heel lang na het uitvliegen wachtend op 
mama met muis

Foto 3 heeft mij 2 weken gekost om deze te kunnen maken. De takkelingen zitten nooit goed.
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‘Fiere mannen van het mannelijk geslacht die zich als voorlichters 
tussen het onwetende publiek begeven…’

Een gesprek met Frederik Hoogerhoud, 
60 jaar vogelwachter 
FOEKE ZEILSTRA

Frederik is vanaf 1963 actief als vogelwach-
ter van de Haagse Vogelbescherming. Dat 
betekent dat hij 60 jaar lang het wel en 
wee van de vogels in onze groengebieden 
heeft gevolgd. En ook al werd hij later ook 
nog eens bestuurlijk actief, toch heeft hij 
het veldwerk nooit verwaarloosd. Hij was 
decennia lang beheerder van het Gravin 
van Bylandt en het Henk van Dongen vo-
gelrustgebied en ontwikkelde samen met 
Aletta de Ruiter het Litoraal, een para-
dijselijk HVB-vogelrustgebied grenzend 
aan Marlot. En hoewel Frederik recent 
80 is geworden, is hij er vrijwel dage-
lijks te vinden. Volgens onze berekening 
is hij inmiddels HVB-grootheid André 
van der Laan gepasseerd en is Frederik 
nu de vogelwachter met de langste staat 
van dienst. Een feit dat hij onmiddellijk 
geamuseerd relativeert. Al met al reden 
voor een serie gesprekken met deze man 
die binnenkort onafgebroken 60 jaar ac-
tief is voor de Haagse vogels en hun leef-
gebieden. Hieronder een verslag van een 
gesprek over zijn ‘eerste jaren.’ 

Hoe ben je eigenlijk in de ban van de 
vogels geraakt? 
‘Oei, dan moet ik terug naar de jaren vlak 
na de oorlog. Het was een leraar op de 
lagere school die me interesseerde voor 
de natuur, zo ongeveer in de vijfde en 
zesde klas. Hij liet ons dingen zien in de 
natuur, nam ons mee op tochtjes. Eerst 
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was ik vooral bezig met muizen, daarna 
sprinkhanen. Maar de enige muizen die 
ik tegenkwam waren allemaal dood, dat 
haalde de fut er toch wel uit. Op mijn na-
tuurwandelingen zag en hoorde ik overal 
om me heen vogels. Dat maakte me vro-
lijk. Er zat leven in! En zo verschoof mijn 
aandacht van muizen en sprinkhanen 
richting de vogelwereld… 

Vertel eens wat over die wandelingen…
Ik ben van 1942 en groeide op in de stad, 
in de omgeving van de Mallemolen. Mijn 
schoolmakker woonde in het Bezuiden-
hout, in het stukje dat niet was platge-
bombardeerd. We speelden tussen de 
hopen puin, maar trokken ook Marlot 
en de duinen in. Vanaf 1954 zwierf ik – 
met een eenvoudige kijker – ook rond in 
de meeuwenkolonie. Altijd in mijn eentje. 
Daar werd ik ‘gearresteerd’ door twee keu-
rige heren met indrukwekkende groene 
banden om hun arm. ‘Vogelwacht’ stond 
er in gele letters op. Het waren Frans Baks 
en Jan Weeda. De arrestatie kwam neer op 
een gesprek van liefhebbers onder elkaar. 
Het bleken enorme vogelkenners, ik vond 
het heel leerzaam en inspirerend om met 
ze te praten. En dat is een understate-
ment! 

Henk van Dongen had een paar jaar daar-
voor – in december 1947 – de Vogelwacht 
opgericht. In het begin richtte het be-
schermingswerk zich op de enorme meeu-
wenkolonie in de Haagse duinen. Onder-
steund door de politie en door de offi-
ciële meeuwenbewaker Remmerswaal, 
richtten 27 vogelwachters zich in het 
broedseizoen op de bescherming van de 
kolonie. Be  scherming tegen eierrovers 
– het waren arme jaren in Nederland en 
bakkers kochten de eieren van stropers – 

maar veel vaker ging het om spijbelende 
schooljeugd die de eieren voor hun ver-
zameling zochten en om toeristen, ver-
liefde stelletjes enz. We spraken ze aan 
en leidden ze terug naar het fietspad. Er 
werden roosters gemaakt waardoor de 
kolonie van zonsopgang tot zonsonder-
gang werd bewaakt. Bij de oprichting 
van de Vogelwacht – waar ik informeel 
vanaf 1957 als aspirant vogelwachter deel 
van uitmaakte – ging het alleen om de 
meeuwenkolonie. Pas later werden de vo-
gelwachters ook actief in andere Haagse 
groengebieden. En al helemaal toen de 
meeuwen vanwege de vos uit de duinen 
verdwenen.   

Ook al was er natuurlijk de Vogel wet 
1936, ons voornaamste wapen was toch 
overtuiging. We liepen rond met een arm-
band en met een legitimatie met daarop 
stempels van de politie. Dat maakte vaak 
wel indruk. De politie steunde het be-
schermingswerk alleen hadden we na-
tuurlijk geen mobieltjes om ze op te roe-
pen…  

In 1963 deed ik examen. Ik moest voor een 
strenge commissie verschijnen bestaande 
uit Sjoerd Bakker, Bert Regensburg de 
Mooy, André van der Laan en natuur-
lijk Henk van Dongen. Mijn vogelkennis 
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De Haagse Vogelbescherming ontvangt op generlei 
wijze subsidie voor haar werk en is dus afhankelijk 
van de contributies en giften van haar leden. 

Als u van mening bent dat ons werk voor de op-
vang van vogels waardevol is, dan vragen wij u ons 
financieel te ondersteunen. U kunt dat doen door 
een (periodieke) schenking of door de Haagse 
Vogelbescherming in uw testament op te nemen.

De HVB is een non-profit organisatie met ANBI-
status. Dat wil zeggen dat giften en legaten door-
gaans aftrekbaar zijn voor de belasting. 

Uitgebreide informatie over schenkingen vindt u 
op onze website: www.haagsevogels.nl onder het 
kopje Schenken bij Vereniging. 

U kunt voor meer informatie contact opnemen met 
onze penningmeester, de heer Rob de Jong (tele-
foon 070 - 352 2940); hij helpt u graag verder.

Schenken of nalaten aan de 
Haagse Vogelbescherming

De Bomenkapper
De Bomenkapper kapt of snoeit uw boom veilig, voor 
een vriendelijke prijs en met aandacht voor het dier-
leven in uw tuin.

De Bomenkapper:
• kan voor u takkenrillen en houtstapels bouwen
• gebruikt alleen milieuvriendelijke brandstof en olie
• geeft ecologisch advies bij de keuze van een nieuwe 

boom en kan deze ook voor u planten.

Voor gratis en vrijblijvend 
advies over de mogelijkheden 
en een prijsopgave, 
neem contact op met

Peter Waenink
06 - 13752132
070 - 7852161

  www.bomenkapper.nl                         info@bomenkapper.nl

‘Heidehuisje’ huren in Drenthe
3 huisjes met een eigen kijkhut in het 
Reestdal. Nico de Haan ging u voor: ‘Als 
je niet aangestaard wordt door de Schotse 
Hooglanders dan word je wel begluurd 
vanaf de kale topjes van het  struikgewas 
door de roodborsttapuiten.’ 
Nieuw is een laadpaal voor elektrische 
auto’s.  www.heidehuisje.nl  06-81525089
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werd danig op de proef gesteld, maar ik 
slaagde.  

De Haagse Vogelbescherming in de jaren 
vijftig, hoe zou je die typeren? 
Als een grote, actieve club waarin veel vo-
gelliefde en deskundigheid samen kwam. 
Ik herinner me goedbezochte vogelexcur-
sies naar de Beer, naar Marlot, Meijendel 
en naar de havenhoofden. De meeste ac-
tieve excursieleiders waren Henk van der 
Laan en Jan Oppentocht.  Ook waren 
de contacten met de AVN hechter. Jan 
Weeda en Frans Baks waren  prominente 
vogelwachters en zeer actief in de AVN. 
Soms sloegen de vogelwachters door: op 
een gegeven moment hingen er in Marlot 
83 nestkasten. Naar mijn mening waren 
dat er 43 teveel… En het inventariseren 
van broedvogels ging veel te bruut. Het 
waren toen nesttellingen, goedwillende 
vogelaars struinden door de struiken op 
zoek naar nesten, bogen takken weg enz. 
Veel vogelleven werd daardoor verstoord. 
Dat moest anders, vonden de moderne 
vogelwachters.

De HVB revolutie uit 1975? 
Nou daar ging het om meer dan alleen de 
manier van tellen hoor. Maar inderdaad 
dit was  een belangrijk punt. Recente or-
nithologische kennis moest het uitgangs-
punt worden voor het werk van de Haagse 
Vogelbescherming. In die jaren ontstond 
de omslag naar het vaststellen van broed-
territoria aan de hand van de zang van 
de vogels en het in het broedseizoen met 
regelmaat een vaste route lopen door een 
groengebied. Veel minder belastend en 
verstorend. 

Tellingen zijn enorm belangrijk. En dan 
volgens een uniforme methode. Met zorg-

vuldig verzamelde gegevens die je vastlegt 
in Inventarisatierapporten kun je bij be-
leidsmakers van de Gemeente aankomen. 
Het is de basis voor hedendaags vogelbe-
schermingswerk. Daarmee is de commis-
sie Veldwerk misschien wel de belang-
rijkste commissie die de HVB heeft. Ik 
wil niets afdoen aan de waarde van onze 
Vogelopvang of aan de inspanningen van 
de CEL, maar Veldwerk houdt zich met 
heel fundamentele zaken bezig.  

Dus een project als de Stadsvogelatlas kan 
op jouw steun rekenen? 
Ja ik weet ervan. Erelid Tom Loorij spant 
zich daar enorm voor in. Ja ik sta daar vol-
ledig achter. Zeker als je bedenkt dat het 
vergelijkbare boek Broeders, trekkers en 
dwalers dat is uitgegeven ter gelegenheid 
van het 75 jarig bestaan van de HVB, al 
weer zo’n 25 jaar oud is. Het is goed om 
een update van de gegevens anno 2024 en 
2025 te maken. Aardig is dat volgens de 
planning het boek klaar zal zijn in 2025, 
het jaar waarin de HVB 100 jaar bestaat. 
Bemoedigend is dat de stadsecologen ook 
geïnteresseerd zijn in een dergelijke gron-
dige rapportage over de stand van zaken 
m.b.t. de broedvogels in onze stad en het 
project steunen. 

N.B. Frederik is een veelzijdig man. Tijdens de 
algemene ledenvergadering op 4 april jl. wer-
den zijn fraaie tekeningen tentoongesteld. Op 
de foto ziet u daarvan een deel. Ook op de foto 
Frederiks kunstvriendin en voormalig galerie-
houdster Anita Honselaar die hielp bij het op-
hangen van het werk. In een volgend gesprek 
zullen we stilstaan bij zijn vele jaren bestuur-
lijk werk voor de HVB en in het daarop vol-
gende interview gaan we in op zijn ideeën over 
de rol van de HVB in de toekomst. 
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Duizelingwekkende cijfers
Veel natuurliefhebbers beleven aan het mo-
nitoren van vogels veel plezier. Een prettige 
bijkomstigheid is dat het ook nuttig is. 
Door systematisch informatie over onze 
gevleugelde vrienden te verzamelen en te 
analyseren kunnen belangrijke beleidsbe-
slissingen worden onderbouwd en onder-
steund. Ontwikkelingen in de vogelstand, 
vooral als trends goed zichtbaar worden 
gemaakt, zijn erg zinvol omdat juist vogels 
snel reageren op veranderingen in de leef-
omgeving. Het helpt beheerders om betere 
beslissingen te nemen om de kwaliteit van 
ecosystemen te verbeteren of – als er bij-
voorbeeld sprake is van ruimteconcurrentie 
– die zo min mogelijk schaden. Monitoring 
levert ijkpunten. Je kunt zien waar de afna-
mes van welke broedvogels het grootst zijn 
en waar de meest bedreigde soorten vogels 
nog voorkomen.

Wereldwijd leidt monitoring tot soms dra-
matische conclusies. Vanwege de toene-
mende overbevolking, het verdwijnen van 
pure natuur en de talloze vormen van ver-
vuiling zal dit niemand verbazen. Door het 
uitsterven van soorten is er sowieso sprake 
van een wereldwijde biodiversiteitscrisis. 
Maar ook een groot verlies aan individuen 
van een soort kan ingrijpende veranderin-
gen tot gevolg hebben in samenstelling en 
functionaliteit van ecosystemen. Helaas 
zijn ook de monitoringresultaten in dit 
op zicht alarmerend. In de EU-staten geeft 

Waarom is een geactualiseerde 
Haagse broedvogelatlas wenselijk? 
WIM KOOIJ

‘Wat is een (broed)vogelatlas of avifauna?’ vroeg een geïnteresseerd lid tijdens de 
algemene ledenvergadering op 4 april jl. Ter plekke is toegezegd om daar in de Wulp 
verder op in te gaan. En vooral ook op het belang ervan. Hieronder een toelichting op 
‘nut en noodzaak’ van een traditie die de HVB in de loop van jaren heeft opgebouwd.

de monitoringindex aan dat tussen 1990 
en 2019 voor 168 ‘gewone’ vogels sprake is 
van een terugval van 8 procent.1 Van forse 
afnames was ook al vóór 1990 sprake. On-
der zoek uit 2019 heeft uitgewezen dat het 
aantal vogels in Noord Amerika sinds 1970 
zelfs met 2,9 miljard is teruggelopen. Dat 
is ongeveer 29 procent!2 Het zijn duizeling-
wekkende cijfers. Dergelijke informatie 
wordt steeds zorgvuldiger wereldwijd, maar 
ook in Nederland verzameld. Dat geldt ook 
voor Den Haag en omgeving. Die gegevens 
worden verzameld en vastgelegd in inven-
tarisatierapporten en broedvogelatlassen. 
Daaruit blijkt dat er veel aan de hand is en 
maatregelen gewenst zijn. 

Haagse vogelatlassen
Onze vereniging heeft een rijke traditie op 
dit gebied. Landelijk pionier was Alexander 
de Crèvecoeur met zijn ‘Avifauna van Den 
Haag en Omstreken’ (1914) waarin hij als 
23-jarige informatie over 146 vogelsoorten 
vastlegde. Al snel volgden meer specifieke 
gebundelde overzichten van Jan Pieter 
Bouma (1926) en Wouter Tolsma (1929). 
Laatst genoemde was ook medeoprichter in 
1925 van onze Haagse Vogelbescherming. 
Hij achtte een meer activistische opstelling 
passender dan die van de te brave lande-

1 European Environment Agency (EEA) https://www.eea.
europa.eu/ims/abundance-and-distribution-of-selected

2 Science 9/2019 https://www.science.org/content/ar-
ticle/three-billion-north-american-birds-have-vanished-
1970-surveys-show
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lijke vogelbescherming. Vogels en hun leef-
gebieden écht beschermen was zijn insteek. 
Volgende HVB-vogelatlassen verschenen 
van de hand van Karel Waldeck (1965) 
en Tom Loorij et al. (2001). Deze laatste 
Vogelatlas had als titel ‘Broeders, trekkers 
en dwalers’ en kwam tot stand kwam ter 
gelegenheid van het 75-jarig jubileum van 
de HVB. Op dit moment vinden voorberei-
dingen plaats voor een volgende broedvo-
gelatlas, die gepland staat om uit te komen 
in 2025, het jaar dat de HVB zijn eeuwfeest 
viert. 

Meer initiatieven volgden 
Inmiddels zijn in het hele land vogelatlas-
sen verschenen. In 1972 werd de Stichting 
Ornithologisch Veldonderzoek Nederland 
(SOVON) opgericht die – gesteund door de 
overheid - dit soort werkzaamheden krach-
tig stimuleert. Niet verrassend is dat lokale 
en landelijke overheden zeer geïnteresseerd 
zijn in de verzamelde gegevens. Zeer recent 
verscheen een provinciale atlas van Zeeland 
en van Amsterdam. Vergelijkingen kun-
nen vragen beantwoorden over voor- en 
achteruitgang van soorten, nieuwe en ver-
dwenen soorten. Ook de veranderingen in 
hun biotoop spelen een belangrijke rol. Dit 
is van belang voor beleidsmakers, niet al-
leen m.b.t. groengebieden maar ook in de 
‘rode contouren’. Ruimteconcurrentie le-
vert sowieso steeds meer hoofdbrekens op. 
En dan is er nog het probleem van verande-

rend klimaat, stikstof-
depositie, verdichting 
en verstening. Oorzaak 
en gevolg zijn niet al-
tijd even duidelijk. Dat 
geldt ook voor de do-
minante factoren die 
veranderingen bepa-
len. Wat is de rol van 
predatie, van aan- of 
afwezigheid van ver-
ruigde rommelplekjes, 
mate van voedsel- of nestplaatsconcurren-
tie? Door vogels te monitoren weten we 
bovendien al snel meer over de wisselwer-
king met ander leven zoals vegetatie en de 
aan- of afwezigheid van insecten. Een glo-
baal beeld van hoe het gaat is snel gemaakt. 
De mus verdween en de meeuw verscheen. 
Niet iedereen is daar blij mee, ook niet 
met stadsduiven (‘vliegende ratten’), ‘schij-
tende’ halsbandparkieten en agressieve 
nijlganzen. Merels als vreugdebrenger in 
een stadstuin lijken af te nemen en worden 
gemist. En wie heeft er de laatste jaren nog 
wel eens een lieflijke glanskop waargeno-
men tijdens een wandeling door de buurt?

Globale beelden roepen om verduidelij-
king, een voorwaarde om een handelings-
perspectief te formuleren. Den Haag en 
omringende gemeenten verkeren in de 
comfortabele omstandigheid dat vogel-
monitoring nauwelijks hoeft te worden 
aanbesteed aan professionals omdat er een 
legertje vrijwilligers bereid is om gegevens 
te verzamelen en rapporten op te stellen. 
De gemeente Den Haag moedigt – net als 
SOVON – deze vorm van burgerweten-
schap aan. Het is plezierig en belangrijk dat 
veel actieve vogelaars binnen de HVB daar 
al jaren aan bijdragen. En fijn voor al die 
betrokkenen dat de gegevens toegankelijk 
geordend en aantrekkelijk gemaakt met 
prachtige foto’s beschikbaar zullen komen 
in een Haagse broedvogelatlas 2025! 

Alexander Crèvecoeur (1891-1977) met zijn geliefde 
Goerz Pernox-kijker gefotografeerd op 18 maart 1923.
Foto uit collectie Rob Crèvecoeur.
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De Stevenshofpolder bij Leiden was een 
van onze werkterreinen. De polder was rijk 
aan weidevogels en ook nu nog schaarse 
soorten als slobeend en zomertaling waren 
daar toen ‘algemeen’. De polders zijn nog 
steeds rijk aan weidevogels, maar in 2014 
werd in de Stevenshofpolder en omlig-
gende polders van de zomertaling geen 
enkel broedgeval meer vastgesteld. We 
hadden toestemming van de boer die aan 
het eind van de Nieuwe Weg woonde op 
zijn land vogels te fotograferen. Toen deze 
vertrok werd de leegstaande boerderij onze 
basis. Deze boerderij was niet op slot. In 
de stal broedden boerenzwaluwen en in de 
tuin had de putter zijn nest. Tegenwoordig 
is er Africhtingsstal Aubert gevestigd.

Omdat wij geen telelenzen maar alleen 
een gewone 50 mm lens hadden moesten 
we om vogels dicht bij de lens te krijgen 
wel wat zelfwerkzaamheid en handigheid 
aan de dag leggen. Allereerst moest de ca-
mera op afstand kunnen worden bediend. 
We hadden daarvoor een afstandsbedie-
ning in elkaar geknutseld. We monteerden 
een stuk binnenband van een fiets in een 
blikje. Met een blaasbalg konden we dan 

Vogelfotografie door 
Haagse schooljongens in de jaren 60 
MARTIN LOK EN FRED VAN OLPHEN

De tegenwoordige vogelfotograaf heeft een veelheid aan apparatuur tot zijn beschikking 
waar we als schooljongens in de jaren zestig alleen maar jaloers op konden zijn. 
Grote telelenzen en gevoelige camera’s met een hoog ISO en ingebouwde flitser 
hadden we niet tot onze beschikking. Ook hoef je tegenwoordig niet na elke opname 
de film naar een volgende door te draaien. Voor ons schooljongens was de vroeg 
overleden Nol Binsbergen het grote voorbeeld. Hij inspireerde ons door zijn prachtige 
boek ‘Uit Neerlands vogelleven’ (1941) dat wij uit de bibliotheek van de Haagse 
Vogelbescherming leenden. 

op afstand de binnenband opblazen en 
die activeerde dan weer een draadontspan-
ner. De afstand naar de camera was ech-
ter beperkt tot maar een paar meter. Een 
betere afstandsbediening werd elektrisch 
geactiveerd en daarvoor gebruikten we 
de richtingaanwijzer van een Volkswagen, 
een 6-volt accu en een 40 m elektriciteits-
snoer.  Door het mechaniek van de uit-
slaande richtingaanwijzer konden we elek-
trisch een draadontspanner indrukken 
... Om zo’n richtingaanwijzer te bemach-
tigen trokken we van garage naar garage 
met de vraag of ze een oude uitslaande 
Volkswagen richtingaanwijzer hadden. Er 
werd wel wat raar gekeken wanneer we ver-
telden dat we daarmee vogels wilden foto-
graferen. Met behulp van Aad Janse werd 
het systeem vervolgens in elkaar geknut-
seld.

Tijdens een vorstperiode in november 1962 
waren er zes, in die tijd niet-algemene, bui-
zerds in de Stevenshofpolder. Na tuurlijk 
wilden we die graag fotograferen. Om ze 
te lokken bonden we wat slachtafval en 
een camera op een hek aan de vaart bij de 
Zuidwijksemolen. Daarbij strooiden we 
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ook nog rijkelijk ‘bloedrood’ rond. Het 
goedje werd in de slagerij gebruikt om 
vlees een mooie rode kleur te geven. We 
strooiden het op het hek en op het ijs van 
de bevroren vaart uit. De camera kon op 
een afstand vanuit de molen elektrisch 
worden bediend. De molen was in die tijd 
nog vrij toegankelijk en we konden er zelfs 
de haard aansteken om warm te blijven. 
Het was een lange zit, maar we hadden af-
leiding van schaatsers die bij het zien van 
al dat ‘bloed’ dachten dat er een vreselijk 
ongeluk was gebeurd. Van schrik gingen 
ze bijna onderuit. Uiteindelijk waren onze 
pogingen niet succesvol en kwam er die 
dag geen enkele buizerd op het slachtafval 
af. 

Meer succes hadden we bij het nest van 
de torenvalk. In die tijd bestonden er nog 
geen bedenkingen over nestfotografie. 
Om de camera hoog in de boom te mon-
teren lieten we op een houtschroef een 
balhoofdschroefdraad lassen. De camera 
werd bediend vanuit een schuilhut op de 
grond. Die maakten we door een oude la-
kenhoes groen te verven en vier elektrici-
teitsbuizen in de grond te duwen die we 
met ijzerdraad verbonden. De hut was niet 
meer dan 60 cm breed, 70 cm diep en 80 
cm hoog. Behalve een camera moest ook 
nog een flits gemonteerd worden. In die 
tijd had een flits nog losse lampjes die een-
malig en wel alleen bij 1/25 sec gebruikt 
konden worden met daarbij het risico van 
bewegingsonscherpte door het ook nog 
aanwezige daglicht. 
Op basis van het geluid van de valken 
werd dan op de gok vanuit de schuilhut 
de afstandsbediening geactiveerd. Daarna 
moest de boom weer beklommen worden 
om het filmpje één foto door te draaien 
en het flitslampje te vervangen. Vaak werd 

een foto te vroeg of te laat afgedrukt of was 
de foto bewogen. Uiteindelijk leverde dat 
na een dag hard werken één en soms geen 
enkele foto op. Bijgaand twee foto’s die 
uiteindelijk redelijk succesvol waren. Fred 
won zelfs met zijn foto een Artisprijs voor 
jeugdfotografie.

Prooiovergave bij torenvalken, Stevenshofpolder, 13 
juni 1962. Foto: Martin Lok.

De drie jongen zijn na geringd te zijn, suc-
cesvol uitgevlogen. Jammer genoeg werd 
binnen twee weken na het zelfstandig 
worden één van de jonge valken doodge-
schoten in Noord-Frankrijk. Een tweede 
werd dood gemeld uit Noord-Duitsland. 
Blijkbaar waren de twee jongen ieder een 
tegengestelde richting opgevlogen. Van 
het derde jong hebben we nooit meer iets 

Torenvalk, Stevenshofpolder, voorjaar 1962. 
Foto: Fred van Olphen.
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Er zijn soorten die sterk op elkaar lij-
ken, zoals de glanskop(mees) en de mat-
kop(mees) maar dat geldt ook voor de 
fitis en zijn wat drukkere broer de tjiftjaf. 
Allebei zijn ze nauwelijks 11 cm groot, 
olijfkleurig van boven en voorzien van een 
licht wenkbrauwstreepje. Er zijn wel een 
paar uiterlijke verschillen. Maar die zijn 
miniem. Zo heeft de tjiftjaf zwarte poten 
terwijl de fitis van een vleeskleurig onder-
stel is voorzien. Maar wat is dit verschil nog 
waard zodra de fitis met zijn poten in de 

WIM KOOIJ

Ooit was bij een bezoek aan de duinen in het zomerhalfjaar de fitis ongeveer elke 
tweede vogel die je hoorde. Het was langere tijd dé duinvogel. Aber das war einmal, 
zouden ze 150 kilometer oostwaarts zeggen. Ook in het stedelijk gebied keek je niet 
vreemd op als vanuit een plantsoen een fitis je toe zong. Ook daar kunnen we het 
predicaat ‘vroeger’ op plakken.  Is dit bescheiden vogeltje inderdaad bezig met een 
voorzichtige aftocht en zo ja moeten we ons zorgen maken? 

modder staat? Een determinatiekenmerk 
zou verder zijn dat een fitis wat geler is – en 
een fluiter en een spotvogel nog geler maar 
daarover verschillen de meningen.
Juist in de lente zijn er veel vogels die je 
eerder hoort dan dat je ze ziet. Dan is het 
handig als je ze aan hun geluid kunt her-
kennen. Welnu, deze twee soorten zijn 
onmogelijk met elkaar te verwarren. De 
tjiftjaf kan vrolijk en overtuigend lang 
achter elkaar zijn eigen naam blijven roe-
pen. De fitis is veel bescheidener en laat 

   Fitissen, 
waar zijn jullie?
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heel melancholisch een wegstervend ti-
ti-swi-swi-swi-swi horen. De tekst bij het 
wijsje zou kunnen zijn: ‘de zon schijnt 
maar het gaat weer regenen’. Beetje triest 
dus eigenlijk. Het is alsof het vogeltje 
voortdurend op halflege glazen gefocust 
is en dat terwijl zijn leefgebied – de dui-
nen – vaak zo mooi is.  

Ingebouwd kompas
De Britten noemen hem ‘willow warbler’ 
oftewel wilgenzanger. Zelf heb ik geen ac-
tieve herinnering aan een fitis die in een 
wilg zingt. Des te meer in allerlei vormen 
van struikgewas in onze duinen. Daar 
gaan ze hard achteruit, zoals nog eens 
blijkt uit de figuur hierna.

Waar de fitis nog veel harder achteruit  
gaan is in de stadsparken. Dat is niet 
echt verrassend. Het nest wordt meestal 
gebouwd vlak bij de grond, vaak in lage 

begroeiing. Met de toenemende recreatie-
druk in combinatie met het verwijderen 
van ondergroei en loslopende honden is 
diepgaand wetenschappelijk onderzoek 
over de oorzaak in dit geval onnodig.

De soort heeft een indrukwekkend in-
gebouwd kompas. Niet zelden komen ze 
precies terug in hetzelfde bosje waar ze 
het jaar daarvoor nestelden of uit het ei 
kropen. Dit is vastgesteld door de me-
dewerkers van ons vogelringstation in 
Meijendel. De fitissen die in Nederland 
broeden overwinteren in Midden-Afrika, 
net ten zuiden van de Sahel. Het is een 
indrukwekkende afstand maar toch een 
overzichtelijke tocht in vergelijking met 
de Siberische ondersoort van de fitis, 
de Phylloscopus trochilus yakutensis. Deze 
vogel geeft blijk van een ongekend uit-
houdingsvermogen. Twee maal per jaar 
wordt meer dan 12.000 km overbrugd 

Broedvogelontwikkeling fitis in Meijendel. Na het topjaar 1987 met 1421 getelde territoria ging het tot 2018 
met een score van slechts 506 in een glijvlucht naar beneden. De laatste jaren lijkt sprake van enige stabilisatie.

Territoria per km2 in geteld gebied
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van Oost-Siberië naar Zuidelijk Afrika. 
Daarbij wordt vooral de Aziatisch-Oost-
Afrikaanse trekroute aangehouden, een 
reis van ongeëvenaarde lengte, zeker voor 
dit soort mini-vogels.

Aankomstdata tjiftjaf versus fitis
Mijn ‘eerste’ tjiftjaf nam ik, sinds ik dat in 
1971 ben gaan bijhouden, gemiddeld waar 
op 17 maart. Dit jaar – 2023 dus – hoorde 
ik ook precies op 17 maart voor het eerst 
de tjiftjaf. Ik ervoer het als ‘aan de late 
kant’. Dat heeft te maken met de klimaat-
verandering, waardoor die eerste datum 
door de jaren heen naar voren is gescho-
ven. De eerste fitis echter, kwam ongeveer 
12 dagen later aan. En dat verschil liep in 
de loop der jaren steeds verder op. Twee 
verklaringen lijken daarvoor plausibel.

Allereerst is de tjiftjaf een korte afstands-
trekker die in Zuid-Europa overwintert. 
Zodra het weer wat opwarmt is opschuiven 
naar het noorden een kleine onderneming. 
Nu de temperaturen structureel in het 
voorjaar opklimmen – al lijkt dit jaar een 
uitzondering – kunnen we de tjiftjaf ook 
meestal eerder begroeten. Voor de fitis, 
met zijn gedrag als halve kosmopoliet, ligt 
het iets anders. Langeafstandstrekkers, 
zijn meer gebonden aan genetisch vastge-
legde, strakke reisschema’s, bijvoorbeeld 
afgestemd op de daglengte in het over-
winteringsgebied. Er bestaat overigens wel 
enige twijfel over de algemene geldigheid 
van dit patroon.1 

Een andere verklaring kan zijn dat omdat 
de vogel uit het stedelijk groen is verdwe-
nen, je hem steeds meer moet gaan opzoe-

1  Knudsen E. et al 2011. Challenging  claims in the 
study of migratory birds and climate change. Bio-
logical Reviews  86: 928-946. 

ken. Daarom ‘verliest’ de fitis het tegen-
woordig van de zwartkop, ook zo’n zan-
gertje die net als de tjiftjaf in de winter niet 
ver weg gaat. Die twee zien steeds vaker af 
van een vermoeiende trektocht en blijven 
in zachte winters gewoon bij ons.
De eerste zingende zwartkop meldde zich 
meestal een paar dagen later dan de fitis. 
Maar inmiddels al weer heel wat jaren 
hoor ik de eerste zwartkop eerder dan de 
fitis. Overigens is – heel anders dan bij de 
fitis – het aantal tjiftjaffen landelijk ver-
dubbeld en het aantal zwartkoppen zelfs 
verviervoudigd!. 

Toch blijft de fitis als soort, ook al lijkt hij 
achteruit te gaan, vanuit internationaal 
perspectief bezien, erg algemeen. Vooral 
in Scandinavië is het een van de meest al-
gemene vogels. De totale populatie voor 
Zweden en Finland samen wordt zelfs ge-
schat op 24 miljoen paartjes. Voor grote 
bezorgdheid over de fitis bestaat dus geen 
reden. Al is het voor degenen die nostal-
gisch zijn aangelegd een goede reden om 
op vakantie te gaan naar noordelijker re-
gionen. Mijn koffer staat al klaar …   



21

Hattem, 27 april 2023

Waarde Wulp, 

Elke paar maanden is het een genot De Wulp te lezen en even te doen alsof 
ik nog in Den Haag woon! Maar dat is niet zo: ik woon in Hattem op de 
breedste uiterwaarden van de IJssel bij Hattem. Daar is ook van alles te 
beleven, maar minder dan toen we hier kwamen 27 jaar geleden. Toen waren 
er nog kieviten in de weilanden. Nu te veel loonwerkers, al doen sommige 
Hoenwaarders hun best. De wolf heeft inmiddels een paar schapen 
verorberd. We leven middenin de realiteiten van deze tijd. 
Maar daarover wellicht een ander keertje. 

Waar het nu even over gaat is het volgende. Op woensdag 
26 april, reed ik rechtstreeks naar Meijendel, bij TNO, om 
de nachtegalen te horen én te zien. Veel minder dan vorige 
jaren, maar toch: wat een genot!!! Een aardbeienbed van 
lelietjes van dalen: ook niet slecht. En konijnenkeutels: 
ook hoopgevend. No pun intended.

Vanochtend liep ik mét de hondjes (aan de lijn natuurlijk) en zag tot mijn 
irritatie een grote herder los op het fietspad lopen. Hmmm: een grote 
herder? Wat drommel; een dikke vos! Sierlijk, ontspannen, en duidelijk 
op ochtendwandeling. ‘Oh help’ als die maar niet de konijntjes, de 
wulpen en nog zowat verslindt. Maar goed, weg was de vos. Toen, bij de 
Watertoren allerlei gemengd pluimage: Brauw en Blackstone, Italiaans, 
Arabisch, what have you. maar het leek niet alsof de aanwezigen wisten/
hoorden/luisterden naar de nachtegalen. Noch zagen ze de slechtvalk, 
die toch duidelijk zijn/haar aanwezigheid bekend maakte! En dát met de 
hoogbouw van Scheveningen  in het vizier! Het had gevroren, dus alla nog 
geen gierzwaluwen? Even niet overal iets achter zoeken! Een oudere heer 
op een bankje met een net van Prikkebeen had net een koperkleurig motje 
gevangen. Schitterend. 

Het was prettig even te kunnen ‘kijken’ zonder al te veel te ‘weten’. Dat heet 
‘verwondering’. 

Mariette, 

lid van de Haagsche Vogelbescherming, sinds lang. 
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    Dag(deel)excursies CEL

Het informatietelefoonnummer voor algemene vragen aan de Commissie Excursies en 
Lezingen (CEL) is voor de komende periode 06-26300620. Informatie over de ‘spelregels’ 
rond excursies vindt u op www.haagsevogels.nl 

Wilt u het mobiele telefoonnummer van de gids s.v.p. alleen gebruiken voor dringende zaken op 
de excursiedag zelf? 

Zaterdag 17 juni 2023 
Lentevreugd (Wassenaar)
Ochtendexcursie met eigen vervoer* (zie kader)
Lentevreugd bij Wassenaar is een voormalig 
stuk bollengrond in de binnenduinrand dat is 
omgevormd in 100 ha prachtige natuur met 
een stromende beek, kwelgrasland, sloten 
en poelen. Het is onderdeel van het Natura 
2000 gebied Het Hollands Duin. Sommige 
delen kunnen afhankelijk van het weer erg nat 
zijn. Dan zijn waterdichte schoenen of laar-
zen raadzaam. 
Op dit moment is men druk met het behou-
den van de veldleeuwerik als broedvogel.
Leiding: Hugo Woudenberg (SBB vrijwilliger) 
en Maarten Souverijn 06 200 75 333
Tijdstip vertrek: 08:30 uur 
Vertrekpunt: parkeerplaats station Maria-
hoeve, zijde Appelgaarde in Voorburg
Opgave: deelname vooraf opgeven bij het 
contactadres hvbexcursies@live.nl
Kosten: vervoer (bij carpoolen per persoon 
€0,10 per km, contant betalen)

 
Zaterdag 1 juli 2023 
Polderpark Cronesteyn (Leiden)
Zeer vroege ochtendexcursie met eigen vervoer 
** (zie kader)
Polderpark Cronesteyn ligt op het terrein 
rondom het voormalige slot Cronesteyn. Het 
slot zelf bestaat niet meer, maar de slotgracht 
nog wel. In de bomen binnen de slotgracht 
broeden lepelaars en blauwe reigers. Er om-
heen ligt een gevarieerd landschap met wei-

des, natte graslanden en rietkragen. In deze 
tijd van het jaar is er dus volop kans op het 
zien en horen van jonge steltlopers, (weide)
vogels en zangers in het riet.
Leiding: Michèl  Gieskens  (06 2322 7541) 
Tijdstip vertrek: 06:30 uur  (let op vroeger 
dan normaal)
Vertrekpunt: parkeerplaats station Maria-
hoeve, zijde Appelgaarde in Voorburg
Opgave: deelname vooraf opgeven bij het 
contactadres hvbexcursies@live.nl
Kosten: vervoer (bij carpoolen per persoon 
€0,10 per km, alleen contant)

Zaterdag 22 juli 
Eendragtspolder (Zevenhuizen ZH) 
Lange ochtendexcursie met eigen vervoer ** (zie 
kader)
De Eendragtspolder is een unieke combinatie 
van waterberging, recreatie en de bekende 
Willem-Alexander Baan. In deze periode van 
het jaar verblijven er nog veel verschillende 
vogels. We maken kans op kemphaan, riet-
zanger, kleine karekiet, watersnip, lepelaar. 
Kortom, er valt hier genoeg te beleven. 
Leiding: André Kommer (06 4115 3365)
Tijdstip vertrek: 08.30 uur
Vertrekpunt: Parkeerplaats station Maria-
hoeve, zijde Voorburg (Appelgaarde)
Opgave: Deelname vooraf opgeven via 
hvbexcursies@live.nl
Kosten: Vervoer (bij carpoolen per persoon 
€0,10 per km, alleen contant)

mailto:hvbexcursies@live.nl
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Let op: bij een aantal activiteiten wordt afgeweken van de gebruikelijke verzamel- en 
vertrek tijd. U vindt de juiste tijden vermeld bij de typering van de excursies hieronder. 
We zijn bereikbaar via hvbexcursies@live.nl

Zaterdag 12 augustus 
De Groene Jonker (bij Nieuwkoop)
Lange ochtendexcursie met eigen vervoer ** (zie 
kader)
Dit is een waterrijk gebied met een grote plas, 
ruisende rietkragen en natte graslanden. Elk 
jaargetijde zijn er diverse interessante vogel-
soorten in flinke aantallen te bewonderen.
Leiding: Marcel van Rooijen (06 2951 6778)
Tijdstip vertrek: 08.30 uur
Vertrekpunt: Parkeerplaats station Maria-
hoeve, zijde Voorburg (Appelgaarde)
Opgave: Deelname vooraf opgeven via 
hvbexcursies@live.nl
Kosten: Vervoer (bij carpoolen per persoon 
€0,10 per km, alleen contant)

Zondag 27 augustus 
Verrassingsfietstocht vanaf station 
Mariahoeve
Fietstocht van ongeveer 40 kilometer door de 
omgeving van Voorburg en Leidschendam.
Het is de bedoeling dat je zelf een fiets mee-
neemt voor deze tocht.
Leiding: Martin Kroon (06 2534 6378)
Tijdstip vertrek: 09.30 uur (let op later dan 
normaal)
Vertrekpunt: Parkeerplaats station Maria-
hoeve, zijde Voorburg (Appelgaarde)
Opgave: Deelname vooraf opgeven via 
hvbexcursies@live.nl
Kosten: Geen (neem je eigen fiets mee)

Zaterdag 2 september 
Driemanspolder Noord (Leidschendam)
Lange ochtendexcursie met eigen vervoer** (zie 
kader)
De Nieuwe Driemanspolder is een magneet 
voor veel soorten vogels. Begin september 

is de herfsttrek al weer vol op gang en zijn 
diverse soorten steltlopers zoals ruiters op 
terugreis naar het zuiden. Ook is er kans op 
tapuiten en paapjes. De gids neemt een te-
lescoop mee. 
Leiding: Wouter de Quant
Tijdstip vertrek: 08.30 uur
Vertrekpunt: Parkeerplaats station Maria-
hoeve, zijde Voorburg (Appelgaarde)
Opgave: Deelname vooraf opgeven via 
hvbexcursies@live.nl
Kosten: Vervoer (bij carpoolen per persoon 
€0,10 per km, alleen contant)

Zaterdag 16 september 
Vogeltrek op telpost Puinhoop bij 
Katwijk
Lange ochtendexcursie met eigen vervoer ** (zie 
kader)
Zowel de zeetrek als de landtrek is vanaf 
deze locatie goed zichtbaar. Ook de reguliere 
doortrekkers zullen aanwezig zijn. Daarna 
maken we een wandeling door de duinen.
Leiding: Maarten Souverijn (06 200 75 333)
Tijdstip vertrek: 08.30 uur
Vertrekpunt: Parkeerplaats station Maria-
hoeve, zijde Voorburg (Appelgaarde)
Opgave: Deelname vooraf opgeven via 
hvbexcursies@live.nl
Kosten: Vervoer (bij carpoolen per persoon 
€0,10 per km, alleen contant)

mailto:hvbexcursies@live.nl
mailto:hvbexcursies@live.nl
mailto:hvbexcursies@live.nl
mailto:hvbexcursies@live.nl
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Nachtegalenexcursie  
Op zondagmorgen 7 mei verzamelden 
zich om 6.30 uur ca. 30 belangstellenden 
bij de Boer derij van Meijen del. Onze gids 
Ton Haase werd ondersteund door Michel 
Gieskens waardoor ook de staart van de 
groep verzekerd was van deskundige uit-
leg. En het werd meer dan een nachtega-
lenexcursie! Vlak bij de boerderij hoorden 
we de kleine bonte specht en een eindje 
dichter bij zee zagen we de blauwborst, de 
roodborsttapuit en de fitis. Een belevenis 
ook voor de twee kinderen die samen met 
hun oma waren gekomen. De beide teles-
copen – dank Ernie en Michel – maakten 
het mogelijk dat we ze goed konden bekij-
ken. Verder natuurlijk volop nachtegalen 
en andere soorten. 

Verzamelpunt: De parkeerplaats bij NS-station 
Mariahoeve zijde Appelgaarde (Voorburg), tenzij 
anders genoemd.
Opgave: Voor alle excursies dient u zich vooraf op 
te geven bij de contactpersoon van de CEL (tenzij 
anders genoemd). Deelname is naar volgorde van 
opgave.
Mocht u na opgave onverhoopt verhinderd zijn, 
dan vernemen wij dit graag uiterlijk 48 uur voor de 
excursie zodat de vrijgekomen ruimte kan worden 
ingevuld. 
Vervoer: Voor dagexcursies met eigen vervoer aan-
geven of u zelf met uw auto kunt rijden en hoeveel 
deelnemers u kunt meenemen; of dat u met een 
deelnemer wilt meerijden. Kosten voor meerijden is 
€ 0,10 per kilometer, af te rekenen met de chauf-
feur. Om het milieu te sparen, rijden wij met zo wei-
nig mogelijk auto’s. 
Rekeningnummer: Voor excursies waaraan kos-
ten zijn verbonden die moeten worden overge-
maakt, dient u het aangegeven bedrag te storten 
op IBAN NL75 INGB 0002 7184 86 t.n.v. Haagse 
Vogelbescherming, afdeling excursies. Annuleringen 
schriftelijk of telefonisch meedelen.
Regels en reglement: Met het verschijnen van de 
nieuwe agenda, vervalt automatisch de vorige.
Deelname geschiedt op basis van het Reglement 
Deelname Excursies/Reizen (augustus 2011). Dit 
reg lement kunt u opvragen.
Jongeren: Op alle excursies zijn ook jongeren wel-
kom!
Zwaarte excursies:
   * lichte wandeling, geen conditie vereist
  ** flinke wandeling, enige conditie vereist
 *** lange wandeling of meerdere wandelingen, 

conditie vereist 
****zware wandeling(en) in moeilijk/ruig terrein
Terugkomsttijden 
ochtend: tussen 12.30 en 13.00 uur    
lange ochtend: tussen 14.00 en 14.30 uur    
dag: tussen 17.30 en 18.00 uur
Eten en drinken: Neem iets te eten en drinken 
mee voor onderweg, daar er niet altijd een uitspan-
ning kan worden bezocht. N.B. verzoek in de auto’s 
niet te eten en/of drinken.
Kleding: Aangeraden wordt waterdicht schoeisel 
en regenkleding mee te nemen. In de winter warme 
kleding en handschoenen. In de zomer ademende 
kleding in lagen met voldoende bedekking tegen 
felle zon en evt. insecten. Bij voorkeur niet te felle 
kleuren.



Dr. Abraham Schierbeektuin
Half februari kwam ik op de Schevening-
se weg burgemeester Van Zanen tegen. Ik 
heb de stoute schoenen aangetrokken en 
hem uitgenodigd voor een bezoek aan de 
dr. Abraham Schierbeektuin. Dat ‘leek 
hem wel leuk’. Na contact met het secre-
tariaat was de afspraak snel gemaakt en 
op 20 februari kon onze burgemeester 
tijd voor ons maken. Het kwam mooi uit 
dat hij vlak daarvoor een afspraak in vo-
gelopvang De Wulp had. 

Met groot plezier hebben we met hem en 
een medewerker van de afdeling Kabinet 
en Protocol een rondje door de tuin gelo-
pen. Van Zanen was erg geïnteresseerd en 
hij stelde veel vragen. Fijn dat we zo’n en-
thousiaste burgemeester hebben.

Hetty Mos
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Bezoek van burgemeester van Zanen
Vogelopvang De Wulp
Wat was het een eer dat we op 20 februari 
burgemeester Jan van Zanen, bescherm-
heer van vogelopvang  De Wulp op be-
zoek hadden! 

Onder het genot van een kopje koffie 
en thee vertelden voorzitter Hans Elders 
en secretaris Jeroen Melcherts van onze 
Haagse Vogelbescherming over wat de or-
ganisatie eigenlijk allemaal doet. 
Aan sluitend informeerde Sharon de bur-
gemeester over het dagelijkse reilen en 
zeilen van de vogelopvang. 

Na deze verhalen wilde de burgemeester 
natuurlijk met eigen ogen zien hoe het er 
in de opvang aan toe gaat. Een rondlei-
ding van Lizzy kon daarom niet uitblij-
ven. Het was een ontspannen bezoek! 
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‘Het is goed dat nu eens ‘onomstotelijk’ 
is komen vast te staan dat de intensieve 
landbouw de meest vernietigende kracht 
is voor het vogelleven in Europa’. 
Het is de reactie van kennisinstituut 
SOVON op een grootschalige studie van 
een groep van 50 wetenschappers die in 
28 landen de telgegevens van 170 soorten 
over de laatste 37 jaar analyseerde. Het 
onderzoek is gepubliceerd in het weten-
schappelijk tijdschrift PNAS (www.pnas.
org). 
Het is voor het eerst dat er een direct ver-
band – de wetenschappers spreken van 
een ‘quasicausaal’ verband – wordt ge-
legd tussen het gebruik van kunstmest en 
pesticiden en de dramatische afname van 
soorten. Ze ontrafelden de invloed van 
klimaatverandering, ontbossing, verste-
delijking en dus de landbouw op de vo-
gelstand. Met als uitkomst dat de inten-
sieve landbouw en veeteelt op nummer 1 
staat, op afstand gevolgd door de verste-
delijking. 

Vogels dupe van intensieve landbouw 
In de afgelopen 40 jaar zijn de populaties 
van weidevogels gehalveerd. In Nederland 
met zijn grote aantal agrariërs, is er zelfs 
sprake van een teruggang van 70% van de 
boerenlandvogels. Maar ook andere trek-
vogels, bosvogels en soorten die afhanke-
lijk zijn van wormen en insecten, worden 
zwaar geraakt. De onderzoekers spreken 
van een ’overweldigende meerderheid’ 
van de alledaagse vogels die worden ge-
troffen. 

De onderzoekers schrijven dat hun be-
vindingen ‘de toch al grootste politieke 
en technologische uitdaging voor het 
Europese landbouwbeleid op scherp zet-
ten.’ En dat het moeilijk zal zijn om ‘de 
hoge productiviteit van de landbouwacti-
viteiten in evenwicht te brengen met mi-
lieubescherming.’ Ze besluiten met een 
nog hardere tekst: ‘het lot van Europese 
vogelpopulaties hangt af van de snelle 
doorvoer van diepgaande veranderingen 
en landbouwhervormingen.’

Bron: de Volkskrant van 17 mei ’23.   
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Snoeiwerkzaamheden
Gemeente Rijswijk liet snoeiwerkzaamheden verrichten tot diep in het broedseizoen. 
Gevolg verstoring. Na het veel te laat maaien in de Hoekpolder in de afgelopen jaren, 
opnieuw een incident. Er is een melding gedaan bij de Omgevingsdienst Haaglanden 
en een brief uitgegaan naar de gemeente Rijswijk. 

Vogelbelangen
Martin van de Reep en Frederike Bloemers boekten succes op de Binckhorst. Ze wisten 
gedaan te krijgen dat er bij de bouwplannen voor 900 woningen rekening wordt ge-
houden met vogelbelangen. Er komen mussentorens, de beplanting wordt vogelvrien-
delijker en er komen nestkasten te hangen. 

Ledenaanwas
De vogelwandelingen in Clingendael en Oosterbeek voor niet-leden van de HVB trok-
ken dit voorjaar een kleine honderd deelnemers. Hoeveel er daarvan lid worden van de 
HVB is nog onzeker, maar in april en mei meldden zich ca. 30 nieuwe leden aan. 

Financiële steun
Aanvragen voor structurele financiële steun aan Vogelopvang De Wulp zijn ingediend 
bij verschillende gemeenten in onze regio. 

Recreatiedruk
Al enige tijd wordt gewerkt aan het uitbreiden van onze 11 vogelrustgebieden. De ge-
sprekken zijn in een pril stadium. Met als aanleiding de toenemende recreatiedruk op 
onze groengebieden, wordt overlegd met de gemeente Den Haag over een nadrukkelij-
ker zonering: het toedelen van ruimte specifiek voor recreatie en stille delen voor vogels 
en kleine zoogdieren.  

IJsvogelproject
Subsidieaanvragen voor de bouw van nog eens drie ijsvogelbroedwanden zijn inge-
diend bij verschillende organisaties en goede doelenfondsen. 

 
      Berichten van het front ...

Contributie HVB aangepast 
In de algemene ledenvergadering is besloten de contributie voor onze vereniging te 
verhogen. Vanaf het jaar 2024 gelden de volgende bedragen.

€  17,50  gewone leden 
€   7,= inwonende gezinsleden 
€ 300,= lidmaatschap voor het leven 
Voor kinderen tot 18 jaar blijft het lidmaatschap gratis. 
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      Vogelopvang De Wulp 

Het is mei en dus is het nieuwe broedsei-
zoen van start gegaan. Momenteel heb-
ben we in de vogelopvang al aardig wat 
jong grut in huis en zijn zelfs de eerste 
baby’s alweer de deur uit! Ons zomer-
rooster draait weer en dat betekent dat we 
ook in de avonduren geopend zijn omdat 
vele kleine snaveltjes extra gevoerd moe-
ten worden. 

Graag licht ik een paar bijzondere patiënt-
verhalen aan jullie toe. 

Begin april kregen we een zwaargewonde 
moedereend binnen. Zij zat gewond en 
wel op haar nest en de dierenambulance 
heeft haar uiterste best gedaan om de eie-
ren mee te nemen en warm te houden voor 
de nacht. Tien eieren, waarvan twee flinke 
deuken hadden, hebben we geschouwd 
(onder licht bekeken hoever de embryo’s 
waren) en naar schatting hadden de eie-
ren nog ongeveer twee weken nodig. We 
namen de broedzorg op ons, moedereend 
doet dat in de opvang namelijk niet meer. 

En inderdaad na precies 14 dagen kwam 
het eerste jong uit. Twee dagen later waren 
ze zelfs alle tien uitgekomen! Moeder is 
goed genezen maar accepteerde haar jon-
gen (zoals verwacht) niet meer. Eigenlijk 
broeden we nooit eieren uit die niet al op 
uitkomen staan. Het verhaal van deze eend 
was zo triest en omdat het toch al niet zo 
best met de wilde eend gaat, dat wij een 
uitzondering hebben gemaakt. En geluk-
kig maar: alle kuikens en de moeder doen 
het inmiddels, zij het los van elkaar, super-
goed!

Verder kregen we een jonge bosuil bin-
nen die te klein was om al als takkeling 
door de boomtakken te hupsen. Het na-
tuurlijke nest was niet bereikbaar. Martin 
van de Reep – ons kersverse erelid – heeft 
een uilennestkast opgehangen en het jong 
met een klein voorraadje voer teruggezet. 
Enkele dagen later is hij teruggekomen om 
het jong opnieuw te wegen en dat zag er 
allemaal rooskleurig uit! Inmiddels is het 
jong uitgevlogen en wellicht gebruiken pa 

Volop voorjaarsdrukte in
De Wulp
SHARON LEXMOND
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en ma volgend jaar de nieuw opgehangen 
bosuilenkast wel!
Ook hadden we nog een moedernijlgans 
met haar kuikens die nét even te vroeg 
van een balkon op zes hoog gehaald zijn. 
Kuikens die vers uit het ei zijn, hebben even 
een dag of twee nodig om bij te komen van 
al dat harde werken. Daarna gaan ze lopen 

groei was, hebben we de vleugel ‘opgeta-
ped’. De snavel stond na drie dagen van-
zelf weer recht! De vier reigers zijn naar 
de vogelopvang in Gouda gebracht. In 
ruil kregen we twee babyfuten mee … Zo 
hadden wij weer meer ruimte voor andere 
patiënten. Ook heeft de opvang in Gouda 
heel veel jonge eendjes voor ons opgevan-
gen zodat de patiëntstroom bij ons goed 
doorloopt. 
En dan als kersje op de taart kregen we 
een kwak binnen. Verzwakt en mager ge-
vonden vlakbij Avifauna. De ringgegevens 
vertellen ons dat de kwak ouder dan 3 jaar 
is en dat hij geringd is bij Avifauna. Het is 
geen parkvogel maar hij woont in de wilde 
kolonie op het terrein. Hopelijk kunnen 
we hem snel weer vrijlaten!

Verder plaatsen we hierbij een aantal foto’s 
van de eerste gierzwaluw, roodborstjes, 
futen en huismussen. Gewoon, omdat het 
mooi is om te zien!

en moeten ze op zoek naar water. Nu dit 
onverwacht vroeg op gang was gekomen, 
moesten ze nog even bijkomen. Dat kon 
natuurlijk het beste in hotel ‘De Wulp!’. 
Na een verblijf van een weekend hebben 
we ze uitgezet. 
Verder zijn er vier jonge reigers bij ons bin-
nengekomen waarvan één een gebroken 
vleugel en kaak had. Omdat hij nog in de 
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Journalisten die met grof geschut een 
ambtenaar of erger nog, de politieke top 
in verlegenheid hopen te brengen met een 
‘Olongrentje’? Ik kon onze voorlichters 
geruststellen. Het ministerie was niet in 
gevaar. Deze mannen in groene pakken 
waren vogelaars die een glimp probeer-
den op te vangen van de alpenheggenmus. 
Slechts 13 keer eerder werd dit vogeltje in 
ons land waargenomen. Het gaat dus om 
een dwaalgast die je, net zomin als de al-
penkauw, alpenkraai en alpengierzwaluw, 
niet verwacht in een gebied dat onder de 
zeespiegel ligt. De alpenheggenmus ver-
schilt qua uiterlijk nauwelijks van onze 
eigen heggenmus: hij is iets groter, de keel 
is wat lichter en gevlekt, de flanken zijn 
roestkleurig.

Dit zeldzame exemplaar gebruikte precies 
een maand, van 23 februari tot 23 maart 
de daktuin van onze buren, het ministerie 
van Justitie en Veiligheid, als uitvalsbasis. 
Deze gast maakte af en toe een uitstapje 

WIM KOOIJ

Die vraag kreeg onze afdeling interne voorlichting. ‘Ons’ is het ministerie van 
Infrastructuur en Waterstaat. Want het was opgevallen dat mannen, ja, vrijwel alleen 
mannen, grote telescopen richtten op onze ministeries. Wie zijn die glurende types? 

richting ons kantoor. Tussen een berg 
in de Alpen en onze flink uit de kluiten 
gewassen rijkskantoren ervaart hij wei-
nig verschil. Vogelliefde verbindt: ik heb 
– laat de top het niet horen – een paar 
enthousiaste vogelaars aan een bezoe-
kerspasje geholpen … Ze hoopten deze al-
penheggenmus op ooghoogte te kunnen 
zien. Tijdens zijn verblijf deden de wildste 
geruchten de ronde. Zo meende een voge-
laar dat de slechtvalk die al jaren in een 
speciale nestkast vlakbij hetzelfde minis-
terie broedt, het beestje in de vlucht had 
gegrepen. Maar dat bleek fake news: een 
paar uur na die melding scharrelde onze 
dwaalgast nog gewoon rond … Een slecht-
valk pakt liever een vogel waar letterlijk 
wat meer vlees aan zit. Een vette duif bij-
voorbeeld. Maar ook halsbandparkieten 
moeten het steeds vaker ontgelden. Het 
meest waarschijnlijk is dat onze alpen-
heggenmus, nu het broedseizoen begon-
nen is, bij gebrek aan zicht op een partner 

alpenheggenmus

Foto: W
im

 van Yperen

alpenheggenmus

Foto: W
im

 van Yperen

'Wat moeten die gluurders met hun 
 telescopen bij ons kantoor?'
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zijn heil elders is gaan zoeken. Of de weg 
naar de Alpen door deze dwaler nog wordt 
teruggevonden? Dat blijft uiterst ongewis.

Fenologie
Hoe is het dit jaar gegaan met de eerste 
zomervogels? Tjifjtaf, roodborsttapuit, 
zwarte roodstaart, ooievaar en zwartkop 
zien we wel weliswaar als lentebrengers 
en zomervogels maar er is een complica-
tie. Steeds meer vogelsoorten overwinte-
ren hier. Het is dan ook lastig vast te stel-
len wanneer we de eerste trekker konden 
begroeten. Maar voor heel wat soorten 
ligt het nog ouderwets anders. De eerste 
waarneming zegt soms maar weinig over 
wanneer de influx echt op gang komt. De 
eerste boerenzwaluw op 16 maart is zo’n 
voorbeeld. Eén zwaluw maakt nog geen 
zomer, zeker niet in deze zo fris gestarte 
lente. Dat gold ook voor de boerenzwa-
luw van de 16e.  De tweede in onze regio 
volgde weliswaar een dag later maar de 

eerstvolgende daarna werd pas gespot op 
1 april in de Nieuwe Driemanspolder en 
in Lentevreugd. Uiteindelijk bleven (boe-
ren)zwaluwen de hele eerste helft van de 
maand april nog schaars. Hieronder een 
overzicht van de aankomst van de ‘eerste-
lingen’. 

En verder …
bood ook dit voorjaar de aprilmaand weer 
volop vogelvreugde. Voor iedereen die 
geniet van hoe een waterhoentje zijn nest 
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Overzicht aankomst 'eerstelingen'
Datum Soort Plaats Eventuele bijzonderheid

8 maart zomertaling Nieuwe Driemanspolder 1 mannetje

17 maart tapuit Harstenhoek verblijvend

28 maart fitis Hoornwijck zingend

31 maart rietzanger Lentevreugd zingend

2 april grote stern Vulkaan over zee vliegend

2 april visdief Nieuwe Driemanspolder verblijvend

3 april nachtegaal Meijendel Prinsenberg/ Westduinpark zingend

5 april huiszwaluw Nieuwe Driemanspolder 4 ex. verblijvend

8 april oeverzwaluw Nieuwe Driemanspolder 52 ex. verblijvend

 9 april grasmus Meijendel balts

11 april braamsluiper Ruygenhoek verblijvend

14 april kleine karekiet Leidschendam verblijvend

15 april koekoek Meijendel roepend

19 april tuinfluiter Ruygenhoek verblijvend

19 april gierzwaluw Vulkaan langsvliegend

22 april zwarte stern Starrevaart 1 foeragerend

23 april dwergstern Vulkaan over zee vliegend

boerenzwaluw



bouwt, van de eerste vinkenslag na een re-
genbui of van een gaai die een buizerd imi-
teert. Maar dan zijn er ok de nodige verras-
singen. De appelvink duikt steeds vaker op 
in het stedelijk gebied. Twee paartjes lijken 
zich gevestigd te hebben in de groene wijk 
Duinoord vlak bij de Maleisische ambas-
sade. In het naburige park Sorghvliet wor-
den ze ook steeds vaker gezien. Interessant 
is de ontwikkeling in Arendsdorp-Oost-
duin. Daar lijkt zelfs sprake van drie paar-
tjes. In een van de weinige rustige hoeken 
in deze door toenemende recreatiedruk 
onder druk staande buitenplaats vloog op 
22 april een houtsnip op. Curieus zo midden 
in het broedseizoen. Bij het Havenhoofd 
verbleven op 7 april maar liefst 80 paarse 
strandlopers. 

Vier dagen later werd bij het Zuiderstrand 
zowel de grote burgemeester als parelduiker 
gezien. Op maar liefst vijf plekken werden 
in april rode wouwen gezien, onder andere 
bij de Scheveningse watertoren. Even ver-
derop, op 15 april,  een foeragerende regen-
wulp in de Harstenhoek. Rond die datum 
ook meerdere waarnemingen aldaar van 
de beflijster. Vaak wordt deze soort ook ge-
spot in Lentevreugd waar begin april ook 
de Siberische tjiftjaf verbleef. Verspreid over 
de duinplassen overwinterden weer grote 

zaagbekken. Tot 5 april verbleef nog een 
mannetje bij het Sparregat. 

De Vulkaantellers konden op 3 april onder 
andere de strandplevier en dwergmeeuw no-
teren. Een sensatie was de hop die op 14 
april om 10.30 uur plots voorbij kwam. 
Later in de maand werd enkele dagen 
achtereen een verblijvende hop bij de Ban-
ken bij ’s Gravenzande gezien. De Nieuwe 
Driemanspolder is een paradijs voor rei-
gers, met veel waarnemingen van alle witte 
reigers: de kleine en grote zilverreiger en een 
aantal keren koereigers. Ook voor fuutach-
tigen zit je hier goed, naast gewone fuut, 
dodaars en geoorde fuut aan het begin van 
de maand meermaals een kuifduiker. An-
dere waarnemingen: Temmincks strandlo-
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beflijster

rode wouw

dodaars
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per, kleine strandloper, bokje, rouwkwikstaart 
en porseleinhoen. En ook waren er nog veel 
kemphanen te zien. Altijd leuk en toch ook 
een beetje spannend als de lente vordert. 
Ook groepjes bij vogelplas Starrevaart, 
maar ook hier was sprake van doortrek-
kers. Ze voelden geen aanvechting om 
toernooiveld-gedrag met opgezette kragen 
te vertonen waar deze bijna uit Nederland 
verdwenen broedvogel ooit vermaard om 
was. 

De Europese kanaries trekken zo nu en dan 
langs de duinrand, ook liet een exemplaar 
zich op de 18e zien bij het Huis te Lande 
in Rijswijk. Op 19 april werd zowel een 
paartje zomertaling in Mariahoeve waarge-
nomen als ook aan de andere kant van de 

Temmincks strandloper

zomertaling

stad in Madestein.  Op 23 april vloog een 
visarend in noordoostelijke richting langs 
onze duinrand en werd op vier verschil-
lende telposten opgemerkt. 
Het was ook de dag dat een draaihals werd 
aangetroffen in de Helmduinen. Een raaf 
krast regelmatig vanuit het luchtruim 
aan de noordkant van Den Haag, van de 
duinen en Wassenaarse landgoederen tot 
aan de Starrevaart. Huismussen zien we 
vooral in de wijken dichtbij zee. Zoals 18 
baltsende/‘zingende’ mannetjes in Duin-
dorp, een van de versteende wijken waar 
op verzoek van de gemeente Den Haag 
dit jaar integrale monitoring plaatsvindt. 
Van wege de nieuwe door HVB-vrijwilligers 
geplaatste ijsvogelwanden bij de Stads-
kwekerij en in Oosterbeek kijken we met 
extra belangstelling naar ijsvogels. 

Hoewel het een zachte winter was valt het 
aantal in april gemelde exemplaren tegen. 
Ze zijn gezien bij de Schenkkade (3/4), 
Hoornwijck (8/4), Wilhelminapark (9/4)), 
Segbroeklaan (12/4), Harstenhoek (19/4) 
en Westbroekpark (23/4).

Al met al was het een vogelrijk voorjaar in 
onze stad en regio!  

ijsvogel
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Contact
Bestuur 
Hans Elders voorzitter
Jeroen Melcherts secretaris
Rob de Jong penningmeester
Rogier Mos lid
Frits IJzendoorn lid
John Woudstra lid

Correspondentieadres bestuur
Heliotrooplaan 15, 2555 MA Den Haag
E-mail: info@haagsevogels.nl

Algemeen bankrekeningnummer 
IBAN: NL12 INGB 0003 5861 85

Functionaris privacybescherming 
Jeroen Melcherts

Contributie
De contributie bedraagt minimaal € 15,00 per 
jaar voor volwassenen; jeugdleden tot 18 jaar 
gratis; lidmaatschap voor het leven: € 250,00 
minimaal. Betaling op IBAN NL49 INGB 0000 
275200 t.n.v. Haagse Vogelbescherming.

Ledenadministratie
Voor aanmelden van nieuwe leden, adres wijzi-
gingen en contributiebetaling kunt u terecht bij 
de ledenadministratie: 
Rob de Jong 
tel. 070 - 352 2940
e-mail: hvbledenadm@gmail.com

CEL
Contactpersoon: Muriel Kommer
Voor informatie: tel. 06 - 26 30 06 20
E-mail: hvbexcursies@live.nl

Commissie Veldwerk
Contactpersoon:
Boudewijn Schreiner, tel. 06 19 77 88 93

Algemene informatie
E-mail: info@haagsevogels.nl 
Website: www.haagsevogels.nl
https://www.facebook.com/HaagseVogels/
Vogelopvang De Wulp, tel. 070 - 323 15 68

Alarmnummers Milieuzaken
Voor spoedeisende zaken als kappen en 
snoeiwerkzaamheden in de broedtijd
- Den Haag noord: 
 Adri Remeeus, tel: 06 - 53 42 56 02
- Den Haag zuidwest: 
 Ruud van der Waard, tel: 06 - 47 46 01 59
- Leidschendam-Voorburg: 
 Martin van de Reep, tel: 06 - 54 75 89 50

Verenigingswinkel
Voor informatie, publiciteit en verkoop

De winkel is geopend tijdens de open dagen 
van vogelopvang De Wulp:

 zondag 2 juli en zondag 1 oktober

Diverse vogelkijkgidsjes v.a.  ............................. 9,95

DVD met 5 Haagse natuurdocumentaires
Ooievaars Natuurlijk  ................................................10,00

Serviesgoed met vogelafbeeldingen v.a.  ..... 4,50

Raamstickers (3st. A4) wit en zwart  ........ 3,00

Vogelherkenning- en zoekplaten  .................. 0,50

Vogelkaarten v.a. ........................................................  1,00

Vogelpennen, vogeltassen ................................... 3,50

Vogelparaplu .................................................................. 7,50

Diverse wintervoerartikelen v.a.  ................... 2,50

Finstick, (verrekijkerstatiefje)  ....................... 12,00

Duurzame nestkasten in 14 modellen. 
Foto’s en prijslijst op de website 
www.haagsevogels.nl 
Bestellen via info@haagsevogels.nl

Plaatjes voor mezennestkasten  ................... 2,00

Vogelopvang De Wulp
Heliotrooplaan 15
2555 MA Den Haag
Telefoon: 070 - 323 15 68

IBAN: NL83 INGB 0005 0926 75
t.n.v. Vogelasiel De Wulp

E-mail: info@vogelopvangdewulp.nl
Website: www.vogelopvangdewulp.nl
facebook.com/vogelopvangdewulp/
instragram.com/dewulp
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Ledenadministratie 
Vogelbescherming Den Haag e.o.
Jan Willem Frisohof 55
2517 LA  Den Haag

        Geen natuur 
             zonder vogels!


